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ÚVODNÍK
Odbor kultury, sportu a RP je pořadatelem či spolupořa-

datelem největších akcí ve městě. Od prvotního nápadu k je-
ho realizaci vede ovšem dlouhá cesta. Při zajišťování akcí 
musí mít na paměti různost věku, vkusu a zaměření ná-
vštěvníků tak, aby si pokud možno každý dokázal z nabídky 
vybrat. Pokud tedy chce. Venkovní akce jsou vesměs určené 
široké veřejnosti a jednou z nejoblíbenějších je Slet čaro-
dějnic na fotbalovém hřišti poslední den v dubnu. Dostavit se 
v patřičném převleku nebo alespoň nalíčení je už naprostou 
samozřejmostí nejen u dětí. Druhý ročník dospělé soutěže 
Miss čarodějnice 2024 je toho jasným dokladem. Radovánek 
pro všechny je pochopitelně připraveno daleko víc.  

Další velkou venkovní akcí bude hned v květnu 9. ročník 
Zázraků vína. Opět bude k ochutnání přehršel druhů vín  za-
vedených i úplně nových vinařů. Odpoledne na Komenského 
náměstí zpříjemní pestrý kulturní program.  

Do rubriky Představujeme jsme tentokrát zařadili rozhovor 
s učitelkou klavíru a vedoucí kapelky Lístečku strašecké zuš-
ky Zuzanou Eržiakovou, který s ní vedla její kamarádka a ko-
legyně Martina Černá. Čiší z něho Zuzčin vřelý vztah k lido-
vé hudbě i k její práci pedagožky. 

V Kultuře lze opět nalézt množství pozvánek na různé akce 
organizované knihovnou, muzeem a kácéčkem. Zábavné po-
řady pro děti, výstavy, filmy, pohádky, je z čeho vybírat. 

Skvělou reportáž z opravdu hodně náročného nedávného 
mezinárodního závodu v běhu na lyžích ve Švédsku poskytl 
měsíčníku ředitel ZŠ Petr Chochola. Nutno ocenit, že si pan 
ředitel našel čas k popsání svých zážitků, ke všemu velmi 
svižnou, čtivou, ba přímo napínavou formou. 

Pěkné počtení přeju! 
Lída Faflíková
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IINFORMACE PRO OBČANY

Zpráva o rozvoji základního školství, čtvrtý 
výbor zastupitelstva 

Po úvodních formalitách zastupitelstvo po  poměrně ná-
ročné rozpravě vzalo na vědomí Zprávu o rozvoji základního 
školství a mateřských škol v Novém Strašecí v letech 2022 – 
2026  s  výhledem do  dalších let a  současně zastupitelstvo  
ustanovilo již čtvrtý výbor zastupitelstva, a  to pro školství. 
Obsazení tohoto výboru je na  programu příštího zasedání 
zastupitelstva.  

Dispozice s pozemky 
Zastupitelstvo pak projednalo čtyři směny pozemků, jeden 

prodej a  jedno darování. Nejrozsáhlejší majetkovou tran-

sakcí je směna pozemků s  akciovou společností ČLUZ tý-
kající se  celkem 67 pozemků. Za  pozemky města v  areálu 
společnosti město získalo 32 jiných pozemků, například pod 
komunikacemi apod. 

Projednávání povolení vjezdu 
Nejdelší rozprava se vedla ve věci povolení vjezdu na sou-

kromý pozemek přes pozemek města v Pecínovské ulici. Za-
stupitelka Ing. Burešová navrhovala, aby povolení vjezdu 
a smlouvu o zřízení věcného břemene si vyhradilo projednat 
zastupitelstvo místo rady města. Návrh nakonec neprošel, 
takže věc zůstává v kompetenci rady města.         

Jiří Tláskal

Vybráno z 33. zasedání rady města ze dne 4. března 

Vybráno z 8. zasedání zastupitelstva města z 29. února  

Smlouva o spolupořádání srazu veteránů 
Rada města odsouhlasila uzavření smlouvy o  spolupráci 

s  obcí Třtice na  spolupořádání dalšího ročníku Srazu auto 
moto veteránů, které se bude konat 15. 6. 2024. Podíl našeho 
města činí 70  tisíc korun. Celkový rozpočet akce je téměř 
400  tisíc korun. Město Stochov se bude podílet 50 a Třtice 
70 tisíci korunami.  

Přijata tři usnesení 
Rada města přijala tři usnesení pro sportovní zařízení.  
Za 160 tisíc korun bude vyměněno 9 dveřních křídel kabin 

na  fotbalovém stadionu a za 264  tisíc korun bude pořízena 
vzduchotechnika do kabin na hokejbalovém hřišti.  Upravuje 
se také provozní doba hřiště Na Kocourku: březen a listopad 
od 7 do 19 hod., květen – srpen od 7 do 21 hod., září a říjen 
od 7 do 19 hod.  

Jiří Tláskal

Mobilní odběr informací ZDARMA
Pokud ještě nevyužíváte službu MUNIPOLIS/Mobilní Roz-

hlas, přihlaste se k odběru informací a už nikdy nezmeškáte 
důležité novinky a upozornění z naší samosprávy.  

Informace podle vašich zájmů vám budeme posílat e-
mailem, SMS nebo jako zprávu do  aplikace. Služba je 
zdarma! 

Co vám přihlášení do MUNIPOLIS přináší? 
• Upozornění na krizové události – výpadky energií, blížící 

se  vichřice, dopravní uzavírky, varování před podomními 
prodejci, apod. 

• Novinky a důležitá upozornění z úřadu  
• Pozvánky na kulturní a sportovní akce 
• Možnost vyjádřit svůj názor v online anketách 
• Mobilní aplikaci samosprávy s užitečnými funkcemi 

V  registračním procesu si sami můžete nastavit, jaké typy 
informací vás zajímají (např. kultura, doprava).  

Doporučujeme vyplnit vaše telefonní číslo a ulici, abychom 
vás mohli rychle varovat v  případě nečekaných událostí 
(např. havárie vody). Vaše údaje jsou v bezpečí a v souladu 
s GDPR. 

Přihlášení k odběru informací na:  
https://novestraseci.munipolis.cz/registrace a  nezmeškáte 

důležité informace, které vám zjednoduší život.  
Služba je zdarma! 
Registrovat se můžete také přímo na  našem úřadu nebo 

v NKC, rádi vám pomůžeme. 
Ivana Rezková

Pozvánka 
Sraz absolventů gymnázia JAK Nové Strašecí se uskuteční v sobotu 18. května 14 – 23 hod. v sále NKC. 

Případné dotazy směrujte na nsgympl-sraz@seznam.cz , tel. 604 459 996 
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INFORMACE PRO OBČANY

Srdečně vás zveme na unikátní procházku (nebo tři) a k ori-
ginální luštící hře s panem Vodoměrkou. Ve městě a jeho 
nejbližším okolí jsme postavili kůly s QR kódy, které odkazují 
na jednotlivé informační tabule naučné stezky Za Vodou. Ta 
je tvořena 21 zastaveními a tak celou trasu nejspíš neobej-
dete najednou. Můžete si putování rozdělit do třech okruhů 
nebo vám možná vyjde na celé jaro.  

Naučnou stezku provází hra Za Vodou s panem Vodoměr-
kou s odměnou na konci. Hra je vhodná pro děti, rodiny i od-
díly. Čeká vás jednoduchá šifra, pro kterou musíte získat díly 
tajemné zprávy z každého stanoviště. Všechny informace 
a  herní kartu najdete na webu https://podmarjankou.cz/
naucna-stezka.  

Věříme, že naučná stezka motivuje návštěvníky k objevo-
vání zajímavých míst v Novém Strašecí. Budeme rádi za vaše 
komentáře a fotky k Za Vodou na našich sociálních sítích.  

Otevřením naučné stezky jsme s radostí zakončili roční 
projekt Za Vodou. Projekt Za Vodou byl podpořen z granto-
vého programu České spořitelny „Dokážeme víc“, ve spo-
lupráci s Nadací Via.  

Děkujeme také městu Nové Strašecí, které podporuje naše 
aktivity a umožňuje nám společně s dobrovolníky zkvalit-
ňovat život v našem městě.  

Děkujeme všem pomocníkům při instalaci naučné stezky 
Za Vodou.  

Petra Pilátová 
za Ekocentrum Pod Marjánkou

Domov seniorů Nové Strašecí, Město Nové Strašecí
Program na duben 2024  

3. 4. v 9 h v jídelně Domova – BESEDA S PETROU ŠINDE-
LÁŘOVOU 
4. 4., 11. 4., 18. 4. a 25. 4. v jídelně Domova – ve 13 h NĚM-
ČINA pro pokročilé, ve 14  h  pro začátečníky s  Járou 
Černuckým 
16. 4. ve 13.30 h v jídelně Domova – KERAMICKÁ DÍLNA 
s  Pavlínkou Přibylovou – hrajeme si s  hlínou, konečně 
vlastní hrneček 
17. 4. v 9 h v jídelně Domova – BESEDA O ŠIKANĚ SENIORŮ 
– HROZBA DNEŠNÍ DOBY s  Janou Petrákovou – Aktuální 
téma dnešní společnosti 
30. 4. ve 13.30 h v zahradě Domova ČARODĚJNICE – budou 
se opékat buřty a létat čarodějnice 

PhDr. Mgr. Miluše Jůnová, MHA  
ředitelka Domova seniorů 

Naučná stezka Za Vodou a hra

Oslava MDŽ v Domově seniorů                                                     foto Ivana Rezková

Upozornění!!! 
Zápis do kurzu tance a společenské výchovy proběhne v pondělí 15. dubna v NKC od 8.hodin.  
Kurzovné činí 1 800 Kč. 

Odbor kultury, sportu a RP

Naučná stezka Za Vodou
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STALO SE - Z policejního deníku
Dne 1. 2. chvilku po poledni se v Pe-

cínově propadla zem, a  to i s poštovní 
doručovatelkou. Co peklo schvátí, už 
nikdy nenavrátí, ale to se nekonalo. Te-
rénní pracovnici se propadla noha cca 
30 cm pod úroveň země.  

Strážníci na  místě ošetřili nedo-
statečnou hříšnici a věc oznámili na ta 
nejvyšší nebeská místa k  zjednání ná-
pravy. Zasypání díry.  

Dne 1. 2. odpoledne si na autobusové 
zastávce ustlal poutník z  krajů dale-
kých. Jelikož vypadal na umření, zavo-
lala mu místní občanka pomoc v podo-
bě strážníků. Na  místo se  dostavila 
i  hlídka PČR a na  cestě byla RZS. Mít 
přes 3 promile ohnivé vody v krvi asi ne 
každému udělá dobře. Poutník byl 
převezen do nemocnice Kladno.  

Dne 2.  2. ve  večerních hodinách 
se  domem na  Komenského náměstí 
nesla hlasitá ukrajinština. Majitel do-
mu měl podezření na  domácí násilí a 
oznámil to místním lovcům hlav. Ti si 
na  pomoc povolali také hlídku PČR. 
Na  místě k  žádnému násilí nedo-
cházelo, ani po něm nebylo vidu. Pouze 
se  tam dost křičelo. Ukřičený pán 
neslyšel výzvu kolegů z  PČR, a  tak 
se  jel, chtě nechtě, podívat na místní 
služebnu PČR k podání vysvětlení. 

Dne 6. 2. byly prováděny zkrášlovací 
práce v Texasu. Jejich hladkému průbě-
hu překážela dvě zaparkovaná vozidla. 
Strážníci zjistili jejich majitele, s  jed-
ním z nich se spojili a ten svého drobka 
posunul o kus dál. S majitelem druhého 
vozidla se  nepodařilo spojit. Bohužel 
během procedury omlazení Texasu 
došlo k  havárii teplovodního potrubí 
a  vozidlo muselo být posunuto o  cca 
2 metry. Bylo tedy postrčeno a násled-
ně zajištěno proti rozjetí. Celou akci 
strážníci zadokumentovali, a  poté 
se jim podařilo telefonicky kontaktovat 
majitelku a vysvětlit jí situaci.  

Dne 10.  2. v  odpoledních hodinách 
nenapravitelný romantik opět dobýval 
byt své vyvolené. Mladý muž nějak 
nechce přijmout fakt, že pro ni tím 
vyvoleným on už není. Městská zása-
hovka si na  pomoc vzala i  tu státní 
a  jeli v  ústrety dravému romantikovi. 
Dveře do bytu byly vypáčené a zabari-
kádované. Uvnitř se nacházel milovník 
se  svou životní láskou. Celý byt byl 
zdemolován. Mladý muž uposlechl 

výzvy a  choval se  jak beránek, přesto 
ho pouta neminula. Od  stěhování ná-
bytku měl pohmožděné klouby na  ru-
kou, ale ošetření nežádal. Jeho milá 
byla v pořádku. Romantika si převzala 
PČR k dalším úkonům a šetření. 

Dne 15. 2. v podvečer se v ul. Mšecká 
objevila fata morgana v  podobě ovce. 
Místní pasáci prohledali celé přilehlé 
okolí, ale nález skutečné ovce nemohli 
oznamovateli/ce potvrdit.  

Dne 16.  2. v  odpoledních hodinách 
mladí motorkáři trénovali v ul. Husova. 
K jízdě si nevzali přilby, a ještě hlukem 
rušili místní. Strážníci na místě žádný 
gang nezastihli a  ani nikde v  okolí 
po něm nezůstaly stopy.  

Dne 18. 2. v  ranních hodinách lehce 
před úsvitem se mladí manželé nepo-
hodli a žena odešla z domu. O její zdra-
ví se obávala její matka, která oznámila 
místním pátračům pohřešovanou. Žena 
měla být oblečena v  černém kabátu 
s  bílým kožešinovým límcem a  pohy-
bovat se  v okolí fotbalového stadionu. 
Hlídkou byla provedena kontrola po-
pisované lokality a okolí, katastru měs-
ta se  zaměřením na  uvedenou osobu. 
Pátrání bylo v  ranních hodinách šťast-
ně ukončeno 

Dne 18.  2. ve  večerních hodinách 
řešili strážníci štěkajícího psa v  domě 
v ul. Karlovarská. Oznamovatelka uved-
la, že ať se na svém pozemku hne kam-
koliv, pes na druhé straně na ni pořád 
štěká, a to i přes zděný plot. 

Strážníkům sama řekla, že po  psovi 
občas něco hodí. Následujícího dne 
se  šerifové z  NS spojili s  majitelkou 
psa, která objasnila, že s paní soused-
kou má dlouhodobé spory, již je řešila 
na PČR – házení pyrotechniky po psovi. 
Dále uvedla, že pes skutečně štěká, 
když jde někdo kolem domu nebo 
zahrady, protože je to pes a hlídá. Vy-
loučila, že štěká celou noc. Momen-
tálně nebylo zjištěno žádné protiprávní 
jednání ze strany majitelky psů.  

Dne 23.  2. v  dopoledních hodinách 
se  do místního kutlochu městských 
méďů dostavila poctivá nálezkyně 
i  se  svým pokladem. Nemyslíme man-
žela (toho by nešla odevzdat), ale peně-
ženku s  dalším obsahem. Peněženka 
byla vystopována až ke svému majiteli 
velkým městským slídilem MěKDS a 
byla mu následně předána.  

Prosíme, nechápat jako návod!  
Dne 24.  2. v  podvečer došlo k  vel-

kému nákupu v  místní velkoplošné 
prodejně. Do  obchodu vešel muž 
s prázdným košíkem a ven vyjel během 
27 minut s narvaným, a to tak, že se mu 
podařilo téměř nepozorovaně minout 
pokladnu. Strážníci zajistili kamerové 
záznamy a věc dali na vědomí také PČR 
z důvodu identifikace možného pacha-
tele. Během dalších dnů bylo cestou 
zástupců prodejny zjištěno, že není 
možné potvrdit chybějící zboží, ani 
vyčíslit spáchanou škodu. A jak to bylo 
a zřejmě bude dál, se  raději nebudeme 
rozepisovat, jelikož by takhle začalo asi 
nakupovat daleko více lidí…incident je 
stále v šetření. 

Dne 26. 2. v  ranních hodinách se na 
strážníky obrátil místní nespokojený 
chodec coby oprávněný zástupce ostat-
ních chodníkových chodců. Oznámil, 
že u  nich před domem je velký návoz 
zeminy a hrozí jeho zhroucení, což by 
mohlo někomu ublížit. Na místě bylo 
jednáno s  majitelem návozu, který 
uvedl, že ho ještě týž den odstraní, ale 
pro změnu v místě vykope velkou díru. 

Strážníkům vysvětlil, že s nimi nežer-
tuje, ale že rekonstruuje dům a  jde 
o  nutné stavební úpravy. Strážníci 
stavebníky poučili o zajištění a řádném 
označení stavby.   

Dne 27. 2. v podvečer se v ul. Spojo-
vací pohybovala divoká lidská smečka. 
Bez váhání určila nejslabší kus a začala 
si ho dobírat nejapnými žertíky a  kdo 
ví, čím ještě. Jeden místní občan pojal 
podezření, zda nedošlo k  fyzickému 
nebo psychickému zranění a  dal to 
na vědomí místním strážcům. Ti projeli 
ulici a nejbližší okolí, ale dětské raubíře 
nikde nenalezli.  

Dne 29. 2. pár hodin po půlnoci jeden 
z  návštěvníků herny na  Komenského 
nám. upozornil noční běžce (strážníky) 
na  nevhodně se  chovajícího agresiv-
ního muže před hernou. Nacházel 
se  tam muž, který jevil známky pod-
napilosti, ale po dechové zkoušce bylo 
společně s  policisty zjištěno, že alko-
holový dýchánek se nekonal.  

U muže se střídaly nálady a podezření 
na duševní chorobu bylo na místě. Byla 
přivolána RZS, muž byl převezen 
do nemocnice v Rakovníku.  

Stanislav Jahelka
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KULTURA

Máme rádi, když to u nás v knihovně žije! A co teprve, když 
k nám přijdou děti. Úplně to tu rozkvete. Už během března 
k  nám zavítaly některé školky i  školy z  okolí. A  během 
dubna to nebude jinačí. Chcete-li v  rodině rozvíjet čtení, 
vydejte se k nám pro inspiraci nebo pro nějakou „prďáckou“ 
knížku, kterou pak vaše děti nebudou chtít pustit z ruky.  

Nově otevřené lekce BOOKSTARTU PRO DĚTI 3 AŽ 6 LET 
nabízíme ve středy 3., 10. a 17. dubna. Vždy v 15:30 a 16:15. 
Pro děti máme vždy připraveny kratičké 20minutové lekce 
s  příběhem, hrami a  dalšími aktivitami. Vždy je stavíme 
na  konkrétní knížce – v  tuto chvíli za  sebou máme 
vyprávění Boudo, budko, Aport, Fousku! a  Otesánek. 
Doporučujeme rezervovat si místo on-line na  našich 
stránkách mknovestraseci.cz. 

Již zaběhnutý pořad S KNÍŽKOU DO ŽIVOTA PRO DĚTI 0 
AŽ 3 ROKY můžete navštívit v  tyto pátky: 5., 12., 19.  a 
26. dubna. Jednotlivé lekce startují vždy v 8:30, 9:30 a 10:30. 
Setkání jsou postavená vždy na básničkách na určité téma 
(vlaky, jaro, slunce, žížaly…) a  těchto lekcí za sebou máme 
za  uplynulý rok a  půl již téměř 60. Přijďte si užít milé 
společenské setkání, navázat kontakt s  dalšími rodiči 
a strávit příjemný čas v knihovně. 

Pro starší děti ve  věku 4 až 10  let připravujeme vždy 
poslední středu v měsíci předčítání s vyráběním. Tentokrát 
nás ve  středu 24.  dubna v 17:00 čeká VODNÍ ČTENÍ. 
Navážeme tak na poutavou přednášku O VODĚ, kterou pro 
nás koncem března nachystalo Ekocentrum pod Marjánkou. 
Milí čtenáři, těšíme se na vás. 

Žofie Kabelková

Na duben chystáme spoustu čtení pro děti

Z nových knih
Detektivky a thrillery 
Sternbergh, Adam – Zkouška rájem 
Deaver, Jeffery – Noční návštěvník 
May, Peter – Zimní hrob 
De la Motte, Anders – Pán hory 
Clark, Julie – Pavučina lstí 
Bartošová, Tereza – Dceřina kletba 
Hofmanová, Jiřina – Myšlenky zločince v české kotlině 
Vaněček, Miloš – Skutečné zločiny po česku 

Historické romány 
Zmítko, Michal – Meč pro krále 
Novotná, Martina – Záhada zmizelého šlechtice, Svědectví 
uloupené dýky, Smrt hraje vrhcáby, Pomsta mrtvého kněze 

Společenské romány 
Mortonová, Kate – Návrat domů 
Taylor, Mary Ellen – Světlo nad oceánem 
Nikolai, Maria – Dcery naděje, Dcery štěstí 
Bomannová, Corina – Andělé v bílých pláštích 
Raisin, Rebecca – Pojízdná čajovna splněných snů 
Smirnoff, Karin – Můj bratr 
Levine, Karen – Hanin kufřík 

Česká literatura 
Farníková, Helena – Alice 
Jašová, Jana – Krutý měsíc 
Donátová, Uljana – Biograf Láska 
Boučková, Martina – Šílená babička 
Gillerová, Katarína – Výjimečná 
Sbírka povídek českých autorů - I minuta bez tebe je dlouhá 

Jitka Tomšů
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Pražské zájezdové divadlo ELF představí malým Strašečákům pomocí loutek a činoherního herectví pohádku Vojta a stra-
šidla, v neděli 14. dubna od 15 hodin. Odbor kultury, sportu a RP nabízí další z výpravných inscenací pro děti, na které 
se určitě nebudou nudit. 

Na www souboru zní, že je to Pohádka o velké odvaze, hodných strašidlech a o tom, že ne vše, co se děsné jeví, musí hrůzu 
nahánět. Přijďte se s dětmi sami přesvědčit! 

Lída Faflíková

Pohádka Vojta a strašidla se hraje v neděli

Bonjour, Paris! – výjimečný koncert v městské galerii 
V  úterý 23.  dubna hoďte všechny starosti a  povinnosti 

za  hlavu a  přijďte si poslechnout skvělou slovenskou zpě-
vačku Zdenku Trvalcovou. Její sólové vystoupení s kytaro-
vým doprovodem  začíná v městské galerii od 19 hodin.  

Název koncertu Bonjur, Paris! napovídá, že uslyšíte pře-
devším šansony z repertoáru Edith Piaf, ale i písně ve stylu 
jazz manouche, který ve světě proslavila známá francouzská 
zpěvačka Zaz.  

Zdenku Trvalcovou můžete znát z  muzikálů Dracula, 
Kleopatra, Tři mušketýři, Baron Prášil, Golem, Angelika, 
Casanova a  dalších, uváděných v  Praze, kde od  roku 2001 
žije. Vyhrála tehdy konkurz do Kleopatry a od té doby ji mu-
zikál provází životem. 

Po účinkování v  představení Edith Piaf – Vrabčák z  před-
městí založila kapelu Voila! a  začala se  hlouběji věnovat 
francouzskému šansonu. 

Bonjour, Paris! je doslova multižánrovým hudebním 
zážitkem. Edith Piaf, swing a twist s občasnou příměsí hip-
hopu nebo reggae…, šanson namíchaný s  gipsy swingem,  
známé francouzské melodie takřka celého 20.  stol. Zazní 
známé francouzské hity doplněné o  autorské písně, které 
zpívá i v angličtině, španělštině, italštině nebo slovenštině.  

To si nemůžete nechat ujít! 
Lída Faflíková

Již nyní vás připravujeme na další z řady unikátních hudeb-
ních večerů, který můžete zažít v městské galerii v pondělí 
13. května. Od 19 hodin zde vystoupí mezinárodní trio 
muzikantů – Ital Stef Rosen, Brit Roger. C. Wade a Ně-
mec Micha Maass. 

Každý z  těchto tří umělců je vynikající sólista, jednotlivě 
vystupovali i nahrávali s  řadou světově uznávaných kolegů. 

Spojuje je láska ke  stejnému hudebnímu žánru, tedy směsi 
blues, bluegrass a  jazzu. Vychází jim z  toho precizně 
zvládnutá pohodová hudba, kterou si každý rád poslechne.  

Komorní koncerty v městské galerii už mají své pravidelné 
návštěvníky, připojte se, litovat nebudete! 

Lída Faflíková

Trio Rosen, Roger & Maass – květnová bomba v galerii 
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V  úterý 16.  dubna od 17  hodin pokračujeme v  cyklu 
o  architektuře přednáškou s  názvem Architektura 
a městský urbanismus 20. století. Dozvíme se, jakým tvůr-
čím způsobem navázala architektura na  předchozí styly, 
zvláště historismus, a  co nového přinesly moderní 
a  experimentální trendy do  života společnosti. V  širokém 
časovém úseku 20.  století projdeme mnoha styly, které 
formovaly estetické vnímání architektury ve  veřejném 
prostoru a  kde se  uplatnily i  nové stavební technologie. 
Touto přednáškou nás bude provázet Mgr. Markéta Čejková. 

V  květnu budeme hovořit o  reklamě a  vizuálním smogu 
ve městech a krajině. Přednášet bude Ing. Milan Petrák. 

Přednášky se konají v přednáškovém sále muzea vždy od 17 
do 18.30 hodin a  individuální vstupné pro nečleny klubu je 
40 Kč. Je vítán každý, koho zajímá téma architektury. 

Pozvání 
Ve středu 17. dubna od 15 hodin se uskuteční prohlídka 
Tyršova domu – Michnův palác na Malé Straně, Praha 1, 
Újezd 450, v sídle České obce sokolské. V případě zájmu se, 
prosím, přihlaste v  pokladně muzea, kde bude vybíráno 
vstupné ve výši 50 Kč. Počet účastníků je omezen do 20 osob. 
Provázet nás bude PhDr. Martin Klement. 

V  sobotu 18.  května od 13.30  hodin se  můžete těšit 
na vycházku ke Stochovské kapličce – pramenu léčivé vody 
pod vedením Ing. arch. Evy Volfové. 

Klub cesty za  poznáním pořádá v  sobotu 8.  června 
jednodenní zájezd do  města Třebíč. Cena zájezdu včetně 
dopravy a vstupů: plné 700 Kč, senioři 600 Kč.  

Závazné přihlášky se  přijímají do 30.  dubna v  pokladně 
muzea, kde jsou k dispozici další informace. 

Věra Hrubešová

Pozvánka do muzea
Již jen do soboty 20. dubna lze v našem muzeu navštívit 

výstavu s názvem Kde bydlely panenky našich maminek 
a  babiček ze  soukromé sbírky pana Lukáše Novotného, 
předsedy spolku Sběratelé panenek.  

Prohlédnout si můžete několik desítek různě starých 
nábytečků, ale i  celých pokojíčků a  domečků pro panenky 
vyrobených převážně v Československu, Německu a v Itálii. 
Přijďte si k  nám zavzpomínat a  třeba najdete i  ten svůj, 
se kterým jste si hráli jako malí.  

Tvořivá dílna 
Pro velký úspěch jsme pro vás připravili další tvořivou 

dílnu pod vedením usměvavého lektora Davida Frasse z Ka-
menných Žehrovic. Druhá Davidova kreativní dílna se usku-
teční v sobotu 20. dubna od 9 do 13 hodin. Rozšiřte své 
obzory a přijďte k nám zjistit, co vše se dá vyrobit ze dřeva 
a dalších přírodnin. Svůj vlastní originální výrobek si s sebou 
odnesete domů nebo s  ním můžete 
potěšit své blízké. Poplatek za  jeden 
výrobek činí 80 Kč. Rezervace není nutná. 

Výstava Našima očima 
Výtvarka na základní škole je pro něko-

ho nejoblíbenější předmět, pro jiného 
příležitost na pár desítek minut vypnout 
a  další ji vnímá jako absolutní ztrátu 
času. Ať jste to měli nebo máte jakkoli, 
výstava žáků 2. stupně Základní školy 
v   Novém Strašecí vám ukáže, že školní 
výtvarka je prostor pro vyjádření vlast-
ního pohledu na  svět kolem nás. Zažít 
svět tak, jak ho vidí „puberťáci“, můžete 
u nás v  muzeu.  

Na výtvarné aktivity nemají žáci na  
2. stupni mnoho času – v některých roč-
nících výtvarně tvoří každý týden, v  ji-
ných pouze jednou za čtrnáct dní. Přesto 

mohou vzniknout a  vznikají zajímavé obrázky, objekty, 
sochy, projekty nebo dekorace.  

V 6. – 9. ročníku v   letošním školním roce vyučují výtvarnou 
výchovu čtyři paní učitelky: Martina Černá, Petra Šteklová, 
Zlata Pokorná a Lenka Auerswaldová. Práce, které žáci pod 
jejich vedením vytvořili, nabízí výstava s názvem NAŠIMA 
OČIMA, na kterou vás s  radostí zveme. Slavnostní zahájení 
se bude konat v pátek 26. dubna od 17 hodin. 
Čekejte okouzlení, radost, překvapení, různorodost, hra-

vost, ale rozhodně nečekejte nudu. 
A  kdo ví, možná si vzpomenete, jakýma očima jste se na 

svět dívali vy sami. 
V květnu se můžete těšit na oblíbený Den s Kelty a druhý 

ročník sochařského sympozia. Těšíme se na vaši návštěvu. 

Barbora Honzíková 
Martina Černá

Klub cesty za poznáním
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Jiří Pazour nadchl publikum 

Folklorní festival Tuchlovická pouť 2024 se blíží
Příroda si zatím není jistá, zda ještě podržet zimu nebo už 

přivítat jaro. My máme ovšem ohledně letošního ročníku 
našeho festivalu zcela jasno. Opět bude třídenní a uskuteční 
se ve dnech 3. – 5. května v Novém Strašecí a hlavně v Tu-
chlovicích. 

Na lety prověřeném scénáři nebudeme nic měnit. V pátek 
můžete od 17 hod. vyrazit na koncert do tuchlovického ko-
stela. Letos vám zahraje kapelka Lístečku, která oslavila 
15 let své činnosti.  

Večer od 19.30  hod. pokračuje program v  NKC v  Novém 
Strašecí a můžete se těšit na vystoupení domácího Lístečku, 
Čtyřlístku, rakovnických Borůvek a prvního z hostů festivalu 
– souboru Nisanka z Jablonce nad Nisou. 

Po pestré sobotní dopolední festivalové ochutnávce se na 
vás těšíme od 14.30  hod. v  amfiteátru letního kina v  Tu-
chlovicích s  hlavním pořadem. Zahrají, zazpívají a  zatančí 
vám soubory Lísteček, Vonička, Hajdaláci z  Rosénky 
a Gaudeamus VŠE. Nebude chybět ani pořádající Čtyřlístek 

a kromě Nisanky také další host festivalu – soubor Bzenčan 
z Bzence.  

O  večerní pořad (od 19  hod.) se  postará VUS Ondráš. 
Po  jeho vystoupení přijde na  řadu tradiční Škola tanců 
s  oběma hosty – Nisankou a  Bzenčanem. A  nakonec po-
hodové Nokturno pro všechny, kterým se ještě nebude chtít 
spát. 

V neděli můžete v amfiteátru od 10. 30 hod. sledovat vy-
stoupení rosénkovské Košulenky, Borůvek, Lučinky, Notiček, 
souboru ze ZUŠ Stochov a z MŠ Tuchlovice.  

Po loňském úspěchu loutkového divadla Toy Machine jsme 
je pozvali znovu. Divadlo začne ve 13 hod. poblíž amfiteátru.  

Vrcholem festivalu bude odpolední společné vystoupení 
Nisanky a  Bzenčanu, které okoření novinka v  programu – 
soutěž v tanci furiant. 

Věříme, že si z naší bohaté nabídky pořadů vyberete a  že 
se  v  květnu v  Novém Strašecí nebo v  Tuchlovicích spolu 
uvidíme. Těšíme se na vás! 

 váš Čtyřlístek

Klavírní koncerty pořádané Odborem kultury, sportu a RP 
jsou vždy brzy vyprodané. Nejinak tomu bylo začátkem 
března, kdy v Městské galerii Viktora Olivy vystoupil český 
hudební skladatel a klavírní improvizátor Jiří Pazour. 

Do Nového Strašecí přijel s netradičním vystoupením Slav-
né filmové melodie v klavírních proměnách. Nadšené publikum 
si vyslechlo mimo jiné melodie z  pohádky Tři oříšky pro 
Popelku, z  filmu Adéla ještě nevečeřela či slavné melodie 
Ennio Morriconiho v různých úpravách a provedeních. 

Druhá část koncertu byla věnována přáním publika. Během 
přestávky mohli návštěvníci koncertu napsat své návrhy 
na  lísteček a  Jiří Pazour z  nich postupně vybíral. O  každé 
skladbě a jejím autorovi poutavě vyprávěl.  

Na  závěr pro pobavení zahrál také všem známou melodii 
vyzvánění mobilního telefonu Nokia.    
  Již nyní vám můžeme prozradit, že na únor příštího roku 

připravujeme s  Jiřím Pazourem vystoupení Géniové světové 
hudby v klavírních proměnách. Máme se tedy opět na co těšit.  

Ivana Rezková

Jiří Pazour představil slavné filmové melodie                                                Foto -ir-

Třetí díl Trollů v Kinokavárně 
Kdo viděl dva předchozí díly filmu, nenechá si ujít ani Trollové 3.  
Americká animovaná komedie má své věrné diváky, kteří by si promeškání trojky neodpustili. 

Kinokavárna film promítne v neděli 7. dubna od 15 hodin, takže ho nepropásněte.  

Vstupenky můžete zakoupit předem na www.vstupenky.novestraseci.cz 
-lf- 
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Devátý ročník Zázraků vína 
Na co se letos můžete těšit? Zázraky vína zahájí novo-

strašecká skupina „Oba“ – pod tímto názvem se skrývají 
vám dozajista známé tváře, ale nechte se překvapit, které to 
budou.  

Dalším nováčkem, který se v našem programu objeví, je 
skupina z Domažlicka s názvem „Zastodeset“ (parta mla-
dých kluků, kteří hrají český pop music). Dále vystoupí  -  
všem příznivcům Zázraků vína známá a ověřená kapela -  
Pokaždý jinak.  

A jak se říká do třetice všeho dobrého, tak letošním 
nováčkem je trio z Rakovníka „Midnight sun“. Tečku za hu-
dební produkcí udělá skupina The Apples.  

Celý program bude obohacen o taneční vystoupení Petry 
„Zumby“ Krulichové, Street Dance Verči Vostatkové a ZUŠ 
Venduly Tyčové. Opět nebude chybět tombola. 

Svá vína tentokrát nabídnou tito vinaři: 
• Nová vinařství - Zemědělská Čejkovice, Vinařství Oplu-
štilovi a vinařství Geltschberg 

• Po delší době přijede vinařství Šalša 
• A stálice - Vinařství rodina Kölbelova, Vinařství Milan 

Očenášek, Víno Hruška, Vinnio Winery a Vinařství Somni-
um, které se poprvé představilo vloni. 

Tereza Charvátová

Na poslední dubnový podvečer a noc se těší všechny čaro-
dějnice i čarodějové, jedinkrát v roce si totiž mohou veřejně 
zařádit.  

Filipojakubská noc (nebo-li Valpružina) jim patří odedávna. 
Nějak se stalo samozřejmostí, že se k jejich bujarým oslavám 
hromadně připojují lidé ať už v  kostýmech nebo v  civilu 
a  pokoušejí se  původním entitám co nejvíce připodobnit 
a jejich svátek si pro sebe přivlastnit.  

Jestli se  to podaří i  letos, se  můžete přesvědčit v  úterý 
30. dubna od 17 hod. na fotbalovém hřišti. Čarodějnické 
rejdění bude tentokrát pod taktovkou Petry Zumby Krulicho-
vé, další program připravil Odbor kultury, sportu a RP.  

Pro děti jsou připraveny soutěže, hry, tanečky, stezka úkolů 
a další libůstky jako třeba špekáček k opečení. Ten bude pro 
děti zdarma.  

Dále bude k dispozici občerstvení, malování na obličej nebo 
diskotéka pro všechny věkové kategorie.  

Proběhne také 2. ročník Miss čarodějnice Nové Strašecí, což 
znamená určitě nepodcenit tematické nalíčení a  celkový 
vzhled. Soutěž je určena dospělým. 

  
Nastartujte košťata a určitě doražte! 

Tereza Charvátová

Čarodějnický svátek
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Ve středu 14. února rozezněla novostrašeckou Galerii Viktora 
Olivy lidová hudba v různých podobách. Slyšeli jsme nej-
známější lidové písně v jednoduchých úpravách, netradiční 
a  originální aranže písní méně známých i písně a skladby 
oblíbených folkových skupin. Takto pestrý hudební repertoár již 
tradičně nabízí kapelka lidového souboru Lísteček, která svým 
výročním koncertem oslavila 15 let života. Svoje narozeniny 
slavila kapelka ve velkém. Na koncertě hráli současní členové 
kapelky Lístečku, ale i dnes již dospělí muzikanti, kteří v kapelce 
strávili své hudební dětství. Hostem slavnostního koncertu byl 
dětský pěvecký sbor Rosička ze Základní umělecké školy ve 
Stochově, který vede Tereza Mlynaříková. 

Kapelka Lístečku vznikla při tanečním souboru Lísteček, který 
působí na Základní umělecké škole v Novém Strašecí. Taneční 
složku souboru Lísteček založila Lenka Stránská, hudební 
doprovody ale původně hrála sama na klavír. V roce 2009 se 
však povedlo rozšířit taneční složku souboru o lidovou kapelu. 
Zakladatelkou kapelky Lístečku je Zuzka Eržiaková, dcera 
Lenky Stránské. 

Zuzko, jaký vztah ty osobně k folkloru a lidové hudbě 
máš? 

Můj vztah k lidové hudbě je velmi blízký, mám ji “v uších” 
odmalička. Dá se říct, že jsem v ní vyrostla. Oba moji rodiče 
tančili v amatérském folklorním souboru Čtyřlístek, táta 
Honza Stránský vedl taneční složku. Brávali mě s sebou 
někdy na zkoušky a na vystoupení. Na to moc ráda 
vzpomínám. Já sama také odmalička tančím. Na ZUŠce mě 
lidový tanec učila moje maminka, jako starší jsem se pak 
také stala členkou taneční složky Čtyřlístku, jíž jsem s malou 
přestávkou během mateřské dovolené vlastně dodnes. Jako 
hráčka mám aktivní zkušenost s lidovou hudbou vlastně až 
od založení Lístečku. Jako dítě jsem totiž hrála na klavír, 
na který si samozřejmě “lidovky” zahrajete taky, ale není to 
nástroj, který by byl součástí české lidové muziky. 

Ty jsi kapelku Lístečku založila, aby měl Lísteček dopro-
vodnou lidovou muziku. Napadlo tě, že kapelka bude 
součástí tvého života tak dlouho? 

Určitě ne. Motivem k založení bylo, jak říkáš, doprovázet 
tanečníky. Naše první společné vystoupení proběhlo na jaře 
v roce 2009 na dvorku v ZUŠ. Od té doby jsme doprovázeli 
tanečníky Lístečku při jejich vystoupeních v ZUŠce i na růz-
ných folklorních festivalech. Časem jsem začala upravovat 
písničky také jen pro hudební složku. Tím jsme začali hrát 
a vystupovat i jako samostatná kapela. To, že jednou bude-
me slavit 15 let působení, mě tehdy vůbec nenapadlo. 

Repertoár kapelky se během let proměňuje. Můžeme od 
vás slyšet jednoduché lidové písničky, které všichni 
známe. Hrajete ale i složitější folklorní a folkové písně a 
skladby. Autorkou úprav všech písní jsi ty. Kam si chodíš 
pro inspiraci? 

Začínali jsme s velmi jednoduchými a známými lidovkami. 
Byl to tehdy náš společný začátek - děti začínaly hrát v ka-
pele, já začínala upravovat písničky. Dlouhou dobu jsme byli 
poměrně stálé uskupení. Úpravy, které v té době vznikaly, 
jsem psala dětem přímo “na míru”, znala jsem je a věděla, co 
dovedou zahrát. Vybírala jsem pak i méně známé písně, 
abychom posluchačům přinesli i něco “nového”. Společně 
jsme tehdy rostli, nejen věkem, ale i hráčsky, interpretačně, 
úpravy byly postupně složitější. Na tohle období moc ráda 
vzpomínám. 

K folku jsme se dostali, myslím, přes stochovský dětský 
sbor Rosička. Tento hudební žánr tvoří velkou část jejich re-
pertoáru. Hráli jsme pár písní společně (např. od skupin 
Cimbal Classic, Tomáš Kočko a orchestr, Trdlo). Od těchto 
kapel máme v našem repertoáru i pár upravených instru-
mentálních skladeb. 

Kam si chodím pro inspiraci asi nedovedu přesně říct. Ale 
určitě mě ovlivňuje klasická hudba, mám ráda Hradišťan s Ji-
řím Pavlicou, líbí se mi úpravy písní Jaroslava Krčka, vrstvení 
hlasů Jitky Šuranské. 

V současné době se složení kapelky obměnilo. Přibylo 
hodně nových dětí. Co tato změna složení kapelky zna-
mená pro tebe? 

Složení kapelky se v průběhu let obměnilo již víckrát. Velká 
změna nás čeká i v dalším školním roce: odcházejí mi 
houslisté Helenka Mikešová a Honza Velička a flétnistka 
Eliška Hégrová. Bude to jiné pro celou kapelu, řekla bych 
nejen pro mě. Vždycky, když nás opouští starší zkušenější 
muzikanti, tak se samozřejmě úrovní trochu vracíme níž. Je 
to vždycky trochu krok zpátky. Ale nejen to. Každý člen 
méně či více ovlivňuje celkovou atmosféru v kapele, její 
klima. A ti, ke kterým mám hodně blízko, mi pak v kapele 
zkrátka chybí. Ale už jsem s tímhle “koloběhem” nějak 
smířená.  

Někteří členové kapelky hrají v Lístečku mnoho let. 
Věřím, že si mezi sebou vytvoří poměrně blízké vztahy. 
Vídáš se s bývalými hráči i později? Spolupracujete dál? 

Kapelka Lístečku slaví 15. narozeniny

Koncert k 15. výročí kapelky, Z. Eržiaková přijímá gratulace   
                                                                                                        Foto Radim Rybáček
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Vídáme se, ale ne na Lístečku. Houslisté Max Veselý 
a Zbyňda Chochola, kteří hráli v Lístečku od jeho založení, 
přešli plynule do muziky Čtyřlístku. Tamtéž se v taneční 
složce setkáváme i s bývalou flétnistkou Lístečku Eliškou 
Horákovou. A právě tuto sestavu, ke které patří ještě 
houslista Honza Kalista a zpěvačka Mája Hynková, jste 
mohli slyšet na výročním koncertě, kde jsme pár písní 
zahráli. Myslím, že pro nás všechny bylo toto opětovné 
společné hraní příjemným zavzpomínáním a vlastně bych ho 
do budoucna ráda zachovala a chtěla bych zvát na lí-
stečkovské koncerty občas i členy bývalé. 

Ty sama vyučuješ v ZUŠ klavír, ale v Lístečku hraješ na 
basu. Hraješ i na jiné nástroje? 

Jsem vlastně v kapele největší amatér. Na basu jsem se 
nikdy pořádně neučila. Amatérsky hraju ještě na kytaru. 
Možná rok, nevím přesně, jsem chodila kdysi na flétnu, 
takže zapískám jednoduché melodie na sopránku. Teď se 
učím čtvrtým rokem na housle. Ten nástroj se mi vždycky 
strašně líbil. Nevím, jestli to nazvat přímo snem, ale nějak 
jsem k němu vždycky tíhla. A druhou motivací, proč jsem se 
na housle začala učit, je právě Lísteček. Chtěla bych umět 
dětem trochu poradit, jak písně hrát i po technické stránce. 
Umět si sama představit, jak volit smyky apod. Určitě mi 
hráčská dovednost pomůže i při psaní nových úprav, což 
ovšem od narození mé druhé dcery trochu pokulhává. 
Převážně teď těžím z minulé práce, za ta léta mám úprav 
nastřádaných poměrně dost. 

Co je podle tebe pro děti, které se učí hrát na hudební 
nástroj, v takové kapelce lákavé. Co jim hraní v kapelce 
přináší? 

Přiznám se, že dětí jsem se na to vlastně nikdy nezeptala. 
Budu tedy odpovídat teď za sebe z pozice vedoucí kapelky /
učitele. 

Určitě se děti díky hraní v kapele posouvají hráčsky. Učí se 
hrát rytmicky, spolu s ostatními, učí se poslouchat jiné hrá-
če, ne jen sami sebe, učí se reagovat na druhé, přizpůsobovat 
se dynamikou hry, učí se být flexibilní. Teď třeba na vá-
nočním vystoupení někdo přešel dřív na mezihru a celá 
kapela (i ti, kteří s námi hrají teprve od letošního školního 
roku) skvěle zareagovala a všichni tam skočili. To jsem měla 
radost. 

Výuka na nástroj probíhá individuálně, takže v kapele mají 
děti možnost být spolu s ostatními. Věřím, že si tam spolu 
užijí i nějakou legraci. Pro mladší hráče může být, myslím, 
velmi motivující vidět a slyšet ty starší, kteří hrají na nástroj 
již třeba třináct let. Zároveň se tam všichni učíme toleranci, 
pochopení pro druhé, zodpovědnosti. Každý svým přístupem 
k věci ovlivní to, jak kapela funguje, jak zahrajeme, jak se 
společně na zkouškách cítíme. 

Kapelka Lístečku má za sebou úspěšných a inspirativ-
ních 15 let. A podle počtu dětí v nejnovějším obsazení 
to rozhodně nevypadá, že by měla v nejbližší době se 
svým hraním končit. Jaké máš představy o budoucnosti 

kapelky? Máš nějaká přání – sny, které by sis s kapelkou 
chtěla splnit?  

Do budoucna bych si přála, aby v Lístečku hrály i mé dvě 
dcery. Ale možná je to mé osobní přání za ně, protože já 
sama jsem jako dítě v žádné kapele nehrála a mrzí mě to. 
Ráda bych si také našla čas na psaní nových úprav. Lákalo by 
mě vyzkoušet si s Lístečkem zahrát i třeba nějakou jednodu-
chou klasickou skladbu. Zpracovat nějaké nové písně s Ro-
sičkou a třeba i s naším zuškovým sborem Rybky, který vede 
Eva Rybáčková. Naše dvě hudební “tělíska” spolu ještě nikdy 
nevystupovala. Ansámblové hraní je sice časově a organizač-
ně náročné, ale mě tahle spolupráce s ostatními hudebníky 
hodně baví a láká. 

rozhovor vedla Martina Černá  
učitelka ZUŠ a blízká Zuzčina kamarádka  

Kapelka Lístečku                                                                          Foto Radim Rybáček
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Již šestým rokem mohou děti navštěvovat kroužek Doved-
né ruce pod DDM Nové Strašecí. V pondělí od 15 do 16 hodin 
děti od první do  čtvrté třídy, od 16 do 17 hodin je kroužek 
pro děti od páté do deváté třídy.  

Učíme základy ručního šití, vyšívání, kreslení, vyrábíme 
drobné dárky a  dekorace, využíváme papír, přírodniny, ko-
rálky atd. Také tvoříme výzdobu města na  Vánoce, Veli-
konoce či čarodějnice. Ze  svých výtvorů mají děti vždy 
radost, což je patrné i z fotografie.                       Ivana Rezková

Kroužek Dovedné ruce 

Gymnazisté na stupních vítězů  

V lednu a únoru letošního roku se studentům novostra-
šeckého gymnázia podařilo uspět v okresních kolech hned 
několika olympiád.  

Dne 17. ledna proběhlo okresní kolo dějepisné olympiády 
v rakovnickém Domě dětí a mládeže. Na prvním místě stanul 
Sebastián Skuba (2. B) a na druhém Kryštof Fatka (4. A.). Té-
ma „Každodenní život a kulturní kořeny českých zemí 
(Čechy, Morava, Slezsko). Od Cyrila a Metoděje po Jana Hu-
sa“ nepatřilo zrovna mezi ta jednodušší. 

O čtrnáct dní později, 30. ledna, proběhlo okresní kolo 
„Olympiády v českém jazyce“. Na první příčce se sice umís-
tila studentka rakovnického gymnázia, avšak v těsném závě-
su za ní, s rozdílem dvou bodů, skončila na pěkném druhém 
místě naše Helena Dvořáková ze 4. B. Terezka Fejfarová, 
další strašecká studentka, se dělila o čtvrtou a pátou pozici.  

Podobně olympiáda v německém jazyce nedopadla nej-
hůře: Druhé místo obsadil Pavel Markup (3. A) a třetí Šimon 

Jadlovský (3. A). Na čtvrtém místě pak skončil jejich spolu-
žák ze stejné třídy Adam Pártl.      

Naši studenti zabodovali i v okresním kole zeměpisné 
olympiády: Na první příčce stanul Jiří Kroulík ze 4. B a na 
druhé opět úspěšný Kryštof Fatka ze 4. A. 

Jako poslední proběhlo v Rakovníku ve čtvrtek 29. února 
okresní kolo olympiády v anglickém jazyce. Vincent 
Baldýnský z 2. B zaujal druhé místo a Šimon Jadlovský z 3. A 
místo třetí.    

Vítězům blahopřejeme a děkujeme jim za vzornou repre-
zentaci naší školy. Budeme všem držet palce v krajských 
kláních!    

Jan Černý 

Na jarní prázdniny byl připraven pro děti bohatý program.  
Bruslení v Rakovníku se bohužel muselo pro malý počet zá-

jemců zrušit, ostatní akce Majaland, ZOO Praha, Techmánie 
Plzeň a Toboga Praha byly naplněny a děti si všechny výlety 
pořádně užily. 

Jitka Samšuková 

Jarní prázdniny s DDM 

Výlet do ZOO                                                                                      Jitka Samšuková 

Mladší šikulkové                                                                              Foto Ivana Rezková
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Rekordní počet přihlášek ke studiu na našem gymnáziu

Nárůst počtu přihlášek ke studiu je dán především změ-
nami v přijímacím řízení. Letošní zájemci o studium si mohli 
podat celkem tři přihlášky, což je o jednu víc než v před-
chozích letech.  

Celkový počet přihlášených ke studiu na našem gymnáziu 
činí 183 žáků. Maximálně jsme schopni přijmout celkem še-
desát uchazečů o studium. Na prvním a druhém místě se 
hlásí celkem 109 uchazečů. Zbývajících 74 zájemců o stu-
dium uvádí naši školu jako třetí v pořadí.       

První kolo přijímacích zkoušek je stanoveno na 12. a 15. 
dubna. Pro přijetí budou rozhodující výsledky přijímacích 
testů z matematiky, z českého jazyka a literatury a pololetní 
výsledky žáků devátých ročníků včetně účasti na olympi-
ádách.    

Richard Spiegl, 
ředitel gymnázia

Bezplatné kurzy mají na gymnáziu svou tradici
Už je to pěkná řádka dní, nebo spíš let, kdy jsme si společně 

lámali hlavy, jak pomoci právě těm žákům, kteří to se svým 
studiem myslí opravdu vážně a chtějí v životě něčeho dosáh-
nout. 

Nabídli jsme jim – právě před přijímacími zkouškami – ně-
kolik setkání, aby byli co nejlépe připraveni ke startu do ži-
vota. Tím startem myslíme úspěšné složení přijímacích 
zkoušek a přijetí do stavu gymnazistů. A povedlo se, alespoň 
ve většině případů. 

I letos proběhly přípravné kurzy z matematiky a českého 
jazyka. Doufám, že i tentokrát splnily své poslání. 

Richard Spiegl

70 let našeho gymnázia
Připomenout si existenci našeho gymnázia plánujeme na 5. října 2024. V ten den bude škola otevřena a absolventi si budou 

moci zavzpomínat na léta minulá společně se svými profesory. A nejen to. O programu akce budeme včas informovat veřej-
nost. 

Richard Spiegl

DDM v dubnu - Okresní kola soutěží pro ZŠ  

  4. 4. - Rakovnická laťka – soutěž ve skoku vysokém  
od 8 h , II. ZŠ Rakovník pro žáky 1.– 9. třída 
10. 4. - Rakovnický Slavíček – soutěž ve zpěvu  
pro žáky MŠ a 1. – 4. třídy ZŠ, 14 h, DDM  Rakovník                                  
10. 4. - Matematická olympiáda  
8 h,  Gymnázium Z. Wintra Rakovník , pro žáky 6. – 8. třídy 
18. 4. - Taneční pohár pod záštitou Středočeského kraje  
8.30 h,  Dům osvěty Rakovník 
19. 4. - Ekologická soutěž  
8 h Botanická zahrada SZeŠ Rakovník, pro žáky 4.  – 9. tříd 
22. 4. -  Biologická olympiáda  

8 h, DDM pro žáky 8. a 9. tříd 
23. 4. - OVOV – odznak všestrannosti olympijských vítězů, 
areál sokolovny Rakovník v 8 h, pro žáky I. a II. stupně ZŠ 
25. 4.  -  Štafetový pohár  
areál u sokolovny Rakovník, pro žáky 1. – 5. tříd 
25. 4.  -  Čarodějnice s DDM  
od 16 h, Čermákovy sady Rakovník   
30. 4.  - Mladý zahrádkář 
8 h,  v Klubu DDM a v botanické zahradě SZeŠ 

Jitka Samšuková

Na prvním setkání se sešlo téměř 90 zájemců o přípravu z matematiky a čes-
kého jazyka a literatury                                                                 Foto archiv školy
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Málokterý deváťák má jasnou představu o tom, která střední 
škola by ho bavila a zároveň co nejlépe připravila do profesního 
života. Podobně na tom byly i naše zahradnice, které se před 
třemi lety rozhodovaly, jakým směrem se vydat. Tříleté studium 
jim teď pomalu končí a čekají je závěrečné zkoušky, jejichž 
úspěšné složení pak tradičně oslaví slavnostním předáváním 
výučních listů.  

Někoho by možná zajímalo, jak budoucí absolventky hodnotí 
průběh svého studia. Proto jsme jim položili několik otázek. 

  
Když jste se v deváté třídě rozhodovaly, jakou školu si 

vyberete, proč jste si zvolily obor Zahradník? 
Týna: Vybrala jsem si tento obor, protože jsem od malička 

ráda pomáhala babičce na zahradě, tím jsme vytvářely hezčí 
prostředí. Nejvíc mě baví pěstování květin i zeleniny a roz-
množování rostlin. Líbí se mi, že vidím, jak vzniká něco 
nového, krásného. 

Lucie: Vždycky jsem chtěla pracovat někde venku v přírodě 
a něco tvořit, proto jsem se přihlásila na tuto školu. 

Nela: V tu dobu jsem nevěděla, kam mám jít, tak jsem 
zkusila tuhle školu. Ale jsem ráda, že tady jsem, je to tu su-
per. 

 Eliška: Šla jsem na tuto školu hlavně kvůli tomu, že mě 
bavil přírodopis.  

  
Jeden týden se ve škole učíte odborné a všeobecné 

předměty a další týden probíhá praktické vyučování 
v dílnách odborného výcviku, a to přímo v areálu školy. 
Co všechno jste se během studia naučily a co vás baví 
nejvíc? 

Týna: Nejvíc mě baví praxe. Máme skvělou paní mistrovou 
a pana mistra. Naučila jsem se roubovat, řízkovat, vázat 
věnce a další aranžmá. Když je hezké počasí, trávíme hodně 
času venku, což je super.  

Lucie: Dozvěděla jsme se plno informací o různých 
rostlinách a celkově jsem se toho naučila hodně do života. 
Paní mistrová i pan mistr jsou skvělí a naučili nás spoustu 
práce. 

Nela: Studium mi dalo různé rady do života. Ráda jsem 
tvořila dekorativní věnce a dozvěděla se plno věcí o okras-
ném a užitkovém zahradnictví. 

Eliška: Naučila jsem se poznávat květiny, keře a stromy, 
roubovat, řízkovat a vyrábět aranže. 

  
 Jak se vám ve škole líbí? 
Týna: Škola je fajn. Máme odborné předměty, což mě baví. 

Celkově je tady takový rodinný kolektiv - jak na praxích, tak 
ve škole.  

Lucie: Ve třídě máme velice dobrou partu a všichni jsme si 
sedli. Škola je fajn a učitelé také. 

Nela: Mně se tady líbí, ve třídě mám vynikající spolužáky, 
takže mi všichni budou chybět.  

Eliška: Baví mě odborný výcvik i odborné předměty. 
Učitelé i mistři jsou fajn.  

  
Klasickou výuku ve školních lavicích si dokáže před-

stavit každý. Někoho by však zajímalo, jak vypadá tako-
vý váš běžný den na praxích? 

Týna: Na jaře, když začne být hezky, trávíme spoustu času 
přípravami na léto. Vyséváme zeleninu a letničky na letní 
prodej. V létě zaléváme rostliny ve skleníku, sklízíme 
letničky na usušení atd. Na podzim a v zimě máme spíš 
teoretickou výuku. Učíme se například o sekačkách a křo-
vinořezech. Probíráme roubování a tvoříme výrobky na vá-
noční a dušičkový prodej. 

Lucie: Praxe probíhají v areálu školy. Celý týden nosíme 
zelené montérky, to je docela legrační. V zimě děláme věnce 
a jiné dekorace v naší zahradnické dílně. Výrobky se pak 
prodávají v místním školním krámku. V létě pak většinou 
venku sekáme trávník a pečujeme  o květiny a zeleninu.  

  
Máte za sebou tři roky studia, během nichž jste získaly 

mnoho teoretických i praktických zkušeností. Za pár 
měsíců vás čeká nová životní etapa. Už máte představu 
o tom, jakým směrem by se měl váš život ubírat? 

Týna: Po škole bych chtěla nastoupit na farmu květin 
poblíž Nového Strašecí. Ráda bych se věnovala i vazbě 
věnců, to mě také moc baví. Mým velkým snem je otevřít si 
jednou svoje vlastní zahradnictví. 

Lucie: Já bych chtěla nejdřív pracovat v nějakém kvě-
tinářství, získat tam co nejvíc zkušeností a časem bych si 
přála otevřít své vlastní květinářství.  

Nela: Influencer, miliardář…to je můj plán. Ne, dělám si 
legraci. Zatím žádné plány nemám, ale věřím, že to přijde 
samo. 

Eliška: To ještě nevím, ale chtěla bych si najít práci v za-
hradnictví. 

  
Zájem o učební obor Zahradník každým rokem stoupá. Je 

vhodný pro děvčata i chlapce. Výuka je zaměřena především 
na zahradní architekturu, aranžování květin a vazby, péči 
o  veřejnou zeleň a péči o zahradní techniku, zelinářství, 
květinářství, ovocnářství a sadovnictví.  

Jsme moc rádi, když ve škole můžeme každý den potkávat 
spokojené žáky, které jejich obor zajímá. Věříme, že se naše 
šikovné a kreativní zahradnice uplatní ve svém vystudo-
vaném oboru a najdou si práci, která je baví. 

Karolína Hůlová

Studium zahradnictví v SOU NS očima dívek 
závěrečného ročníku 

Studenti oboru Zahradník                                                                Foto  archiv školy
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Miseronovské domy  
Naznačili jsme, že získání novostrašeckých nemovitostí 

rodem Miseronů nebylo zcela jednoduché. Nelze uspokojivě 
vysvětlit, proč bohatý a  známý rod, který se  staral 
o  královskou klenotnici, obýval apartmán na  Pražském 
hradě a měl na starosti i péči o korunovační klenoty, projevil 
zájem právě o  Nové Strašecí. Miseronové však postupně 
chudli a  svému rodinnému řemeslu se  přestali věnovat. 
Posledním řezačem kamenů z  rodu Miseronů byl otec Jana 
Karla Ferdinand Eusebius, který předčasně zemřel v  roce 
1683, raněn mrtvicí. Jeho vdova se  šesti 
malými dětmi a  ani tehdy ještě žijící 
Ferdinandův starší bratr, jenž řemeslo 
znal, ale prakticky neprovozoval, nedo-
kázali rodinnou dílnu udržet a  sotva 
uzavřeli zbylé zakázky. Potomci Ferdi-
nanda Eusebia už museli jít jinými ces-
tami.     

Ferdinandův syn Jan Karel se  tak ocitl 
dávno za  zenitem rodinného vzestupu. 
Strašecký dům U Černého orla, který stál 
v místech dnešního čísla popisného 59, 
koupil v  roce 1717 a už v  roce 1722 jej 
prodal hraběti Herkulovi Piovi Monte-
cuccolimu na  Libštejně (1664–1729). 
Rod Montecuccoliů pocházel ze  severní 
Itálie, z vévodství Modena, a od 16. sto-
letí se angažoval ve službách Habsburků, 
především na  Balkáně a  v Uhrách. 
Herkules Pius se vyznamenal ve válkách 
proti Turkům a  v roce 1717  se  účastnil 
slavného obléhání Bělehradu pod vedením Evžena Sa-
vojského. V  roce 1723, když držel strašecký dům, byl 
jmenován polním maršálem. Ve Strašecí se zakoupil zjevně 
poté, co vyženil s vdovou po  Janu Kryštofovi ze Štampachu 
panství Liblín, kam náležel hrad Libštejn, nacházející se za 
Krašovem nad Berounkou. Strašecí hrabě opět využil pro 
jeho dobrou polohu. Je otázka, zda se ve městě vůbec někdy 
objevil. Nemovitost nedržel dlouho, už v roce 1729 ji získal 
Kazimír Stöcker, snad když Montecuccoli zemřel (podle 
jiného zdroje jej smrt dostihla v roce 1735). 

V  letech 1731–1734 pak dům držel rytíř František Theofil 
Kleo z Roudné a na Kovanicích, jehož rod pocházel z tvrze 
Roudná nad Mží. Posléze se  Kleové usadili v  Plzni, 
angažovali se  v  tamní městské správě a  několikrát to 
dokonce dotáhli na primátora. V  roce 1650 koupil plzeňský 
primátor Theofil Kleo z  Roudné Újezd nad Mží, opět 
v  západních Čechách. Od  Františka Theofila Klea získal 
v roce 1734 strašecký dům znovu Jan Karel Miseroni. Už roku 
1738 však zemřel a  zůstaly po  něm dluhy, takže teprve 
patnáctiletý syn Václav Martin s  ovdovělou matkou 
Barborou se museli s těmito problémy vyrovnávat.   

Právě dluhy byly zřejmě i  důvodem, proč svůj dům Jan 
Karel opustil a později jej zase koupil. Vyřešit je pomohl až 
sňatek syna Václava s Annou Vašírovskou v roce 1747. Hned 
poté totiž Anin otec Matěj Vašírovský vyplatil věřitele. 
Posléze v  roce 1760 dům sám koupil pro svého vnuka 
Mariana Leopolda Josefa Miserona (nar. 1748), nejstaršího 
syna Anny a Václava. Matěj zaujme svou movitostí. Setkali 

jsme se s ním už dříve, když v roce 1738 koupil přední část 
někdejšího nostického (předtím sasko-lauenburského) dvora 
s velkou hospodou do náměstí. Vašírovští drželi tento bohatý 
statek až do počátku 19. století. 

Rozmotávat další složité vztahy několika domů na dnešním 
Tyršově náměstí je prozatím zbytečné. Různě se dělily mezi 
miseronovské potomky po mužské i  ženské linii, až se  rod 
strašeckých Miseronů na počátku 19. století zcela rozpustil 
v místních vztazích. Zmíníme alespoň drobné šlechtice, kteří 
na těchto domech seděli dříve, na přelomu 17. a 18. století, 

a vždy je drželi pouze po krátkou dobu: 
Kateřina Polyxena roz. Svatkovská z Do-
brohoště, rytíř František Rudolf Hog 
z Hogu, Karel Ignác z Říčan či rytíř Josef 
Znějovský z Korkyně a Cholovic.     
  

Štampachové a Horové 
z Ocelovic  
  Výše jsme naznačili, že majitelů 
se  šlechtickým predikátem přibývalo. 
Jednalo se  vesměs o  drobné šlechtice, 
buď čerstvě nobilitované, nebo naopak 
o  potomky zchudlých větví starších ry-
tířských rodů.  
  Z  těch známějších stojí za  zmínku 
Štampachové ze  Štampachu, příbuzní 
slavných Štampachů, kteří před Bílou 
horou drželi panství Mšec a  zapojili 
se  do podpory stavovského povstání. 
Většině Štampachů byl majetek zkonfis-

kován. Jejich příbuzní však byli také katolíci, zůstali v zemi 
a dokonce si po porážce povstání polepšili. Erazim a Jaroslav 
Štampachovi byli povýšeni do  panského stavu a  jejich 
majetek se  soustřeďoval kolem zámku Valeč (u  Lubence). 
Zmínili jsme Jaroslavova syna Jana Kryštofa Štampacha 
ze  Štampachu, který vedle Valče a  dalších statků získal 
i Liblín a jehož vdova Kateřina, která zemřela už v roce 1721, 
se stihla ještě nakrátko provdat za hraběte Montecuccoliho. 
Jaroslav a  Kateřina neměli potomky a  Montecuccoli brzy 
Liblín prodal.  

 Jan Kryštof Štampach se  ještě předtím v Novém Strašecí 
mihne v letech 1699 až 1703, když krátce držel dům v horní 
řadě na náměstí poblíž radnice, v místech pozdějšího čp. 187. 
Tehdy už vlastnil Valeč i  Liblín. Uvedený dům získal 
po  Štampachovi Václav Silvestr Čachovský ze  Svémyslic 
(1703–1709). Tento drobný rod se od 16.  století psal podle 
obce Svémyslice u Staré Boleslavi a  různě pak působil jako 
úřednická šlechta. Na počátku 18. století zaznamenáme radu 
dvorních a  komorních soudů Maxmiliána Jiřího, snad 
Václavova blízkého příbuzného. 

 Mezi známé rody spojené se  strašeckými nemovitostmi 
musíme zařadit i  Hory z  Ocelovic. Díky novostrašeckému 
rodákovi Ing. Karlu Cyrilovi Neumannovi (1859–1919) máme 
podrobně zpracovanou jeho genealogii, navíc vzorně 
vydanou v pozoruhodné publikaci (Příspěvky k dějinám rodu 
Horů z Ocelovic, Praha 1917). Neumann byl chemik, odborník 
na  cukrovarnictví a  vodohospodářství, s hlubokým zájmem 
o  heraldiku, numismatiku a  historii. A  samozřejmě byl 

Urozenci v Novém Strašecí (pokračování)

Varianty erbu Horů z Ocelovic podle Neumannovy 
publikace
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potomek Horů, a  to po  matce. Jeho hrob je dochovaný 
na Olšanských hřbitovech v Praze.  

 Podle Neumanna pocházel rod Horů z Ocelovic ze Žatecka. 
První bezpečné zprávy o něm našel k roku 1441, kdy doložil 
Jana Horu z  Ocelovic na  Libkovicích u  Lubence, opět 
nedaleko Valče. Horové posléze získávali majetky v  zá-
padních a  severozápadních Čechách a  zařadili se  mezi 
rytířské rody. Do  Nového Strašecí se  ovšem dostávají 
poněkud pozdě, až na počátku 19. století, kdy už jejich sláva 
byla pryč. V roce 1807 koupil dům číslo popisné 218 Antonín 
Jiří Hora z  Ocelovic (1751–1808), narozený v  Rakovníku. 
Po  vojenské kariéře se  živil jako státní úředník a  poslední 
roky trávil v  Novém Strašecí jako dozorce tabákového 
důchodu. Po jeho smrti dům držela vdova Alžběta a posléze 
nejmladší syn Josef Kryštof Hora z  Ocelovic (1797–1876), 
taktéž státní úředník. Jeho dcera Anna Kajetána se  vdala 
za  strašeckého měšťana a  krejčovského mistra Ignáce 
Neumanna. Mezi jejich sedm dětí náležel i Karel Cyril, autor 
uvedené genealogické publikace.  

Potomci Horů z Ocelovic se ze Strašecí rozprchli do světa, 
poslední ve  městě zůstala Leontýna Horová, provdaná 
za mlynářského stárka Karla Nepraše. Pocházela z druhého 
manželství Josefa Kryštofa, a byla tak nevlastní sestra matky 
Karla Cyrila. Leontýna zemřela 7.  května 1919 v  Novém 
Strašecí (čp. 18) a  její ostatky spočinuly na novostrašeckém 
hřbitově. Podle Karla Cyrila Neumanna, jenž odešel 
na  věčnost v  Praze ve  stejném roce, byla poslední přímý 
potomek Horů z Ocelovic.    

Další drobná šlechta  
 Pro úplnost již spíše vyjmenujeme drobné a  málo 

významné urozence, kteří se ve městě mihli nebo se střídali 
na konkrétní nemovitosti.  

 Na  třech domech v místech čp. 105 až 107, v  dolní řadě 
na  náměstí, se  v 18.  století měnili shodní majitelé. Před 
rokem 1744 vlastnila dům Losovský a Osvaldovský manželka 
staroměstského měšťana Placida Gialdiho Marie (někdy 
Anna) Johanka. Gialdi držel v  letech 1739–1754 statky Pra-
vonín a  Čáslavsko, jižně od  Vlašimi, 
které později prodal kvůli dluhům 
jinému pražskému měšťanovi. Marie 
Johanka prodala strašecké nemo-
vitosti rytíři Leopoldu Stránskému 
ze  Stránky, pak je získal Theobald 
Josef Sedlecký z Újezdce. 

 Stránští pocházeli ze Zap, z východ-
ního okraje Prahy. Leopold Stránský 
byl vnuk Martina Karla Stránského, 
vysokého úředníka lobkovických pan-
ství, kterého v roce 1682 povýšil císař 
do  rytířského stavu s  přídomkem 
ze Stránky a Greifenfelsu. V roce 1734 
potvrdil tento titul císař Karel VI. jeho 
synům Janu Jakubovi a  Martinu 
Josefovi. Leopold Stránský (+1765) byl 
Janův syn. Nic významného jsem 
o  něm nenašel, jen že Jan Jakub žil 
v  Praze a  Leopoldův syn Josef 
se  angažoval jako úředník v  krajské 
správě na Boleslavsku a Čáslavsku.  

 Stránští ostatně nedrželi strašecké 

nemovitosti dlouho, okolo roku 1744. Po  nich je krátce 
získali Sedlečtí z  Újezdce, pocházející ze  západních Čech, 
kde také měli majetky. Jejich sláva už byla v 18. století pryč 
a Theobalda Josefa jsme ani mezi příslušníky rodu v uvedené 
době nenašli. Jeho dcera Marie Josefa byla druhou ženou 
Jana Jáchyma Hory z  Ocelovic, úředníka rakovnického 
krajského úřadu. Ohlášky měli roku 1743 v Novém Strašecí, 
kde tehdy Theobald Josef Sedlecký přebýval. Jan Jáchym pak 
se  svou ženou a  dětmi žili v  Rakovníku. Strašecký dům 
v místech čp. 105 si Marie Josefa ponechala.   

 Drobní urozenci se střídali také na domě stojícím v horní 
řadě u radnice, v místech pozdějšího čp. 185. Zaznamenáme 

tam v  letech 1698 až 1728 Ladislava 
Jiřího Straku z  Nedabylic a  jeho 
manželku Alžbětu Barboru, rozenou 
Vlkovou z  Kvítkova. Strakové po-
cházeli z  Nedabylic ve  východních 
Čechách. Podle Ottova slovníku 
naučného padl však Ladislav Jiří, 
manžel téže ženy, už v  roce 1685 
v  boji proti Turkům u  Budína. Podle 
novostrašecké pozemkové knihy 
skutečně smlouvu podepsal Ladislav 
Jiří Straka z Nedabylic, a to 9. června 
1698.  
   Majetky stejně dědila vdova Alžběta 
Barbora a syn Václav Adam Jiří, který 
byl v roce 1738 povýšen do panského 
stavu. To už ale strašecký dům Strán-
ští nedrželi. V  roce 1728 jej Alžběta 
Barbora prodala místnímu měšťanovi 
Františku Praunovi.  

Jan Černý 
(dokončení příště)

Zámek Valeč u Lubence

Karel Cyril Neumann
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Švédský Vasaloppet, po  česku Vasák, je extrémní a  také nej-
masovější závod v běhu na lyžích. Každoročně se na 90 kilome-
trovou trať postaví cca 16 000 závodníků.  

Historie Vasova běhu se váže k události z roku 1520, kdy švéd-
ský šlechtic Gustav Eriksson Vasa uprchl z dánského zajetí. Za-
mířil do městečka Mora a  snažil se  přesvědčit lid k  povstání 
proti Dánům. To se  mu však nepodařilo, a  tak musel před 
dánskými pronásledovateli dál utíkat na lyžích směrem do Nor-
ska. Po 90 km Gustava E. Vasu v obci Sälen dostihli dva poslové 
a  přesvědčili ho, aby se  vrátil do Mory a  postavil se  do čela 
vojska. Následoval triumfální návrat spojený s porážkou Dánů. 
V roce 1523 byl Gustav Vasa korunován švédským králem.  

Myšlenka uspořádat na Vasovu počest lyžařský závod přišla 
během oslav 400. výročí od povstání proti Dánům. První ročník 
závodu se konal v roce 1922.  

Jdu do toho…zase 
Na start neoficiálního mistrovství světa v dálkových bězích 

jsem se s partou kamarádů postavil už v roce 2022, tedy sto 
let od prvního ročníku. Bylo to tenkrát tak fyzicky náročné, 
že jsem si řekl – už nikdy více.  

Ale když mi před rokem zavolal skvělý člověk, sporťák 
tělem i  duší a  bezvadný kamarád Libor Velík (také člen 
Nosac ski team) a řekl mi: „Chochy, jestli chceš do lyžařského 
nebe, odpověz na moji otázku ano“, bylo mi jasné, že se na Va-
sák znovu podívám.  

Borci z  Nosac ski teamu, nádherná švédská příroda, 
pořádná výzva a  lyžařská symfonie (pro někoho masakr) 
na  startu – to jsou věci, díky kterým do  toho jdete. Navíc 
jsou to parťáci, kteří vám pomůžou namazat, uvařit, poradit, 
namotivovat, sdílet nejen běžkařské zážitky. Jsou to právě 
oni, kteří vám pomůžou i ten závod uběhnout, protože víte, 
že na to nejste sami. 

Po krátké severské aklimatizaci nastal den D 
Nervozita stoupá, protože podmínky absolutně nepřejí. Šéf 

našeho týmu Martin Nosek maže bez fluorů a tvrdí nám, že 
závod tak bude minimálně o 30 minut delší, zkrátka to tolik 
nepojede! K tomu se přidává déšť a teploty lehce nad nulou, 
což zvěstuje těžký a mokrý sníh, a tudíž další časovou brzdu.  

V duchu si říkám, že to zvládnu, i když vím, že to bude ex-
trémně dlouhé. 

Vstáváme lehce po čtvrté, vydatně posnídáme ovesnou ka-
ši, revidujeme oblečení, mícháme iontové nápoje do bidonů, 
přidáváme energetické tablety, gely, banány, chystáme pytel 

s oblečením, lyže, hole, boty, startovní číslo, čip, pláštěnku … 
a hurá do auta.  

Za normálních okolností nám cesta na start trvala 30 mi-
nut, dnes doufáme, že nám bude stačit hodina. Jedeme v ko-
loně aut mířících do Sälenu (místa startu), jedeme stále po-
maleji a  pomaleji. Stres narůstá, máme obavy, zda se  do-
staneme a  zdali se  vůbec vejdeme na  odstavná parkoviště. 
Šestičlenná posádka Nosac ski teamu začíná vymýšlet 
alternativní řešení, protože více stojíme, než jedeme. 
Nakonec utápíme naše zapůjčené auto v bahně na  jednom 
z  mnoha záchytných parkovišť. V  něm zůstáváme sedět 
do poslední chvíle, protože déšť je opravdu vydatný. V 7:15 
přestává pršet. Vystupujeme z  auta, prodíráme se  frontou 
na toitoiky, brodíme se bahnem, vyhýbáme se  loužím a mí-
říme do naší čtvrté startovní vlny. Cestou potkáváme profíky 
ze Ski Classics i hobíky jako jsme my. Všichni se  rozcvičují 
a rozjíždí.  

Start je jedno velké mraveniště 
Rychle svlékat, dát věci do  pytle, zahřát ruce a  už je tu 

výstřel. Celá masa 16 000 lidí se dává do pohybu. Popřejeme 
si s chlapy hodně štěstí a hurá vpřed. Mám za  sebou sotva 
400  m  a už mám mokro v  botách. Jedna louže, druhá … 
vyhnout se  další je nemožné, není kam. Ve  stopě leží 
zlomené hole, bidony, brýle, na zádech cítím soupeře z Itálie 
a sám najíždím do lidí přede mnou. Bráním si hole a doufám, 
že vydrží. Po dvou kilometrech se konečně na lyžích sklouz-
nu. Na  vrcholu úvodní „sjezdovky“, jak se  prvnímu kopci 
říká, na mě kouká cedule s číslem 87. Tolik mi zbývá do cíle. 

  
První 3 km jsem zvládl za 40 minut  

Jsem na nejvyšším bodu trati a zaujímám asi 3340. místo.  
Dav se rozjíždí a  já si začínám závod užívat. Stopy nejsou 

sice nic moc, ale aspoň neprší. Konečně mám kolem sebe 
trochu prostoru a výhled do skandinávské přírody. Kolem mě 
se  pohybují mladí, staří, ženy, muži, Švédové, Norové, ale 
i  spousta Čechů. Každou chvíli se  zapovídám, sonduji, co 
mazali a  pokolikáté jedou, odkud jsou… I  přes to, že jsem 
se snažil trénovat, jak mi zdraví, sníh, práce a rodina dovo-
lily, měl jsem pocit, že mi to moc nejede. Naše klistry ne-
mohly samozřejmě konkurovat závodníkům, kteří jeli 
na hladkých lyžích, tzv. soupaž. Získávám v  kopcích, které 
se  mi relativně lehce vybíhaly, získávám na  občerstvo-

Extrémní běžkařský závod, při kterém si sáhnete na dno

Nosac ski team                                                                                     Foto P. Chochola

Naše ubytování                                                                                     Foto P. Chochola
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vačkách, které projíždím. Ztrácím však na rovinách a ve sjez-
dech. Kolem trati je spousta fanoušků, povzbuzují každého, 
kdo projíždí kolem. Atmosféra je úžasná.  

Mám za sebou 40 km  
Cítím se dobře, klistr se  trochu ojel, možná ostatním lyže 

zpomalují, a tak držím krok i v rovinatých pasážích a ve sjez-
dech. Od poloviny závodu občerstvovací stanice již nevyne-
chávám, nepohrdám ani borůvkovou polévkou. Snažím 
se  pravidelně pít, každou hodinu si beru energetickou 
tabletu, každé dvě banán. Na  závěrečnou třetinu si šetřím 
dva gely, abych vydržel. Fanoušci nás ženou kupředu, atmo-
sféra podél trati je neskutečná. Švédové čtou na startovním 
čísle mé jméno a pokřikují na mě, nabízejí mi grilované ma-
so, jednohubky, koláče či coca-colu.  

Na 70. km už běžím 5 hodin a 30 minut 
Mám toho dost. Dostavují se první křeče a  já se  začínám 

trápit. Naštěstí mě už nečeká žádný velký kopec. Pomáhá mi 
energetický gel a vidina, že bych to mohl dát pod sedm ho-
din. Poslední kilometry opravdu bolí, ale předjíždím několik 
známých i  neznámých borců, a  to mi dává sílu. Na  osm-
desátém kilometru chci na chvíli boj o sedmihodinovou hra-
nici vzdát. Přijdou ale dva menší sjezdy a  mně se  blýská 
na  lepší časy, pokoření hranice sedmi hodin je zase ve hře. 
Jedu, co to jde.  

Cílem projíždím v čase 6:58,16  
Mám ohromnou radost. V cíli slavím s ostatními, jako kdy-

bychom dojeli v  první stovce, přitom jsem stanul na 
2533. místě. Jsem na  sebe pyšný. Ani čas o 1 h a 10 minut 

horší oproti minulé účasti mi na  náladě neubere, protože 
vím, že podmínky byly nesrovnatelné.  

Dokončil jsem svůj nejdelší závod v životě.  

Jsem zase o jednu zkušenost a zážitek bohatší  
Odevzdávám čip, na  krku se mi houpe nádherná medaile 

a rozebírám závod s jedním Čechem ze Senohrab. V tom mě 
zastaví traťový rozhodčí a bere mi lyže s tím, že musí zkon-
trolovat mázu, zda na ní nejsou stopy po  fluoru. Říkám si, 
proč zrovna kontroluje moje lyže. Napadá mě, že asi ještě 
neviděl pořádné české sporteny. Dává se do mě zima, stále 
čekám na  své lyže. Rozhodčí se vrací a  signalizuje, že jsou 
O.K. Utíkám se  občerstvit a  převléknout. Cestou potkávám 
Ondru Moravce a vyzvídám, jak se mu jelo. Sympaťák. Lepí 
se  na něj další a  další zvědavci, a  tak se  odcházím najíst, 
vyzvednout diplom a časovou mapu. Čekám na své parťáky, 
abychom cestou domů mohli sdílet dojmy a zážitky – takový 
pozávodní kolorit. 

Skol! 
Náročný týden ve Švédsku je za mnou a  já chci poděkovat 

těm, kteří mi tento sportovní výlet dopřáli. Je to moje rodi-
na, která mě podporuje a  toleruje mi tréninky a  také kole-
gové ze školy, kteří se musí po dobu mé nepřítomnosti více 
otáčet.  

Asi největší dík patří všem členům Nosac ski teamu, hlavně 
Martinovi a  Liborovi, se  kterými jsem zažil další skvělý 
týden. Bez dobře namazaných lyží a dokonalé organizace by 
zážitky nebyly tak silné.  

A na úplný závěr pro všechny, co jste dočetli až sem, mám 
vzkaz.  

Zkuste to taky, hlavně ty, Milane, stojí to za to!  
Petr Chochola 
ředitel ZŠ NS 

Cíl v Moře                                                                                              Foto P. Chochola

Profil tratě, průměrná rychlost, pořadí                                          Foto P. Chochola

Jubilejní medaile                                Foto P. Chochola
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Vyvinul se  ze společenské hry, kterou se  obyvatelé Británie 
bavili na  konci 19.  století. Postupný přechod na  sportovní 
odvětví umožnilo až používání celuloidového míčku. Jeho odskok 
na stole se stal pravidelným a předvídatelným, začalo mít smysl 
v této hře soutěžit a počítat body. 

Výraznou zásluhu na  uchycení stolního tenisu v  Česko-
slovensku měl Československý Orel. Dle pramenů právě jeho 
členové k nám tento sport poprvé přivezli a zpopularizovali.  

Za počátek zlaté éry čs. stolního tenisu je považován rok 1932, 
kdy mužské družstvo v  čele se  Stanislavem Kolářem přivezlo 
zlatou medaili z  mistrovství světa a  jako první tak narušilo 
maďarskou hegemonii. Následovalo 20 úspěšných let, 
přerušených až druhou světovou válkou. Československo 
se stalo světovou ping pongovou velmocí (spolu s Maďarskem, 
Anglií a USA), postupně získalo 29 zlatých medailí z mistrovství 
světa. S  tímto obdobím je spojeno především jméno Bohumila 
Váni, dále například Marie Kettnerové nebo v  pozdější 
poválečné generaci Ivana Andreadise. 

V  současné době má oddíl stolního tenisu v  NS čtyři 
družstva dospělých a  kroužek mládeže, který funguje při 
DDM. Všechna mužstva dospělých hrají okresní soutěže.  

Okresní soutěž I. třídy hraje A  družstvo a  pohybuje 
se  uprostřed tabulky. Ve  svém středu má druhého 
nejúspěšnějšího hráče okresu Kamila Pittnera.  

Další družstva, tedy B i C týmy, hrají okresní soutěž 3. třídy 
a pohybují se na opačných patrech tabulky.  

„Béčko“ se  snaží o  postup do  vyšší skupiny a  v době 
uzávěrky článku to vypadalo, že skutečně postoupí z  dru-
hého místa. Nejúspěšnějším hráčem celé třetí třídy je 
Vladimír Libovický, má úspěšnost 100 %.  
Že se mezi muži dokáže prosadit i  žena, je případ Gábiny 

Dundrové. Tato dáma je nejúspěšnější hráčkou „Céčka“ a v 
okresním žebříčku figuruje na 21. místě.  

Posledním oddílem, který reprezentuje město, je „Déčko“, 
a to v okresní soutěži 5. třídy.  

Tým má určitě budoucnost, letos svoji soutěž vyhrál 
a postupuje do čtvrté třídy. Jsou v něm tři začínající nadějní 
tenisté Adam Bujdák, Jiří Dundr a Tomáš Rašman. 

V  základní škole navíc dobře funguje kroužek mládeže, 
jehož hráči postupně doplní družstva dospělých. 

O  budoucnost stolního tenisu v  Novém Strašecí je tedy 
postaráno.                                                                         Karel Filip

Stolní tenis v našem městě (Historie a současnost)

Kamil Pittner
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VZPOMÍNKY, INZERCE

Dne 1. dubna uplyne 5 let od úmrtí 
paní Lidmily Švecové. 

Stále vzpomínají děti s rodinami.

Dne 3. dubna uplyne již 15 let 
od úmrtí našeho tatínka pana  
Jaroslava Husáka,  
který by se 2. dubna letošního roku 
dožil 88 let. 

Stále s láskou a úctou vzpomínají 
dcery s rodinami.

Dne 12. dubna uplyne 7 let, co nás 
navždy opustila naše milovaná ma-
minka, babička, teta, švagrová a ka-
marádka paní Zdenka Brichtová. 

Stále vzpomínají dcera Markéta, vnou-
čata Míra a Bára s rodinou, syn Milan 
a kamarádi. 

Dne 2. dubna uplynou 3 roky, co nás 
navždy opustil pan Josef Glos. 

Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi. 
Manželka, děti, vnoučata a pravnou-
čata.

Dne 13. dubna uplyne 15 let od úmrtí 
naší drahé maminky, babičky a tchý-
ně paní Věry Bechyňové. 

Stále vzpomínají dcera Věra a syn 
Zdeněk s rodinami.

Dne 6. dubna uplyne 24 let od úmrtí mého tatínka pana Václava Javůrka  
a dne 8. dubna uplyne 14 let od úmrtí mé maminky paní Vlasty Javůrkové. 

Za tichou vzpomínku děkuji všem, kteří jste je znali a měli rádi. 

Dcera Stáňa

Dne 15. dubna by oslavil 75. naro-
zeniny, a 21. dubna uplyne 7 let, kdy 
nás navždy opustil manžel, tatínek 
a dědeček, pan František Stibor. 

Stále vzpomínají manželka a děti s ro-
dinami.

ZŠ Lány, okres Kladno, hledá školníka/správce školních budov a školního areálu.  
Pracovní náplň: technické zajištění provozu objektu školy, údržba, opravy, úklidové práce, zahradnické práce.  
Předpoklady: technické znalosti, manuální zručnost, pečlivost, samostatnost, spolehlivost, odpovědný přístup, flexibilita 
a komunikativnost. Výhodou je odborná způsobilost k výkonu činnosti na elektrických zařízeních a elektrotechnice (dříve 
tzv. vyhláška č. 50).  
Nabízíme: stálý pracovní poměr na plný úvazek s nástupem 1. 7. 2024, platové ohodnocení dle platné legislativy, přís-
pěvek na stravování. Nabídky včetně profesního životopisu zasílejte na skola@zs.lany.cz , tel. 736 752 293.

Dne 23. dubna to bude 21 smutných 
let, co nás navždy opustil pan 
Stanislav Lansdorf. 

Stále vzpomíná manželka a děti s rodi-
nami.

PODĚKOVÁNÍ 

Děkujeme za projevy účasti a slova útěchy při úmrtí naší 
milované manželky a maminky Evy Fenclové. 

Stanislav a Martin Fenclovi 
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KALENDÁŘ AKCÍ, UPOUTÁVKY

Dopoledne v sokolovně                                     foto archiv PK
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